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Ajutor public majorat! 
20 de salarii minime. Cine 
îl poate primi

Mai mulţi deputaţi propun, într-o iniţiativă
legislativă, majorarea de la 10 la 20 salarii
minime brute pe ţară a ajutorului public judiciar
în materie civilă, din care se plăteşte onorariul
avocatului, expertului sau sunt achitate alte
taxe judiciare, de această mărire urmând să
beneficieze persoanele care au venitul mediu
net lunar pe membru de familie sub 1.000 de
lei. Potrivit proiectului, valoarea ajutorului
public judiciar acordat, separat sau cumulat, nu
poate depăşi, în cursul unei perioade de un an,
suma maximă echivalentă cu 20 de salarii
minime brute pe ţară, faţă de 10 salarii minime
brute cum este în prezent. Conform legii,
ajutorul public judiciar se acordă pentru plata
onorariului avocatului, plata expertului,
traducătorului sau interpretului folosit în cursul
procesului, plata onorariului expertului
judecătoresc, scutiri, reduceri, eşalonări sau
amânări de la plata taxelor judiciare. Proiectul
mai prevede că vor beneficia de ajutor public
judiciar persoanele care au venitul mediu net
lunar pe membru de familie, în ultimele două
luni anterioare formulării cererii, sub 1.000 de
lei, în loc de sub 300 de lei, cum este în
prezent. Totodată, persoanele care se situează
la un nivel al venitului mediu net sub 2.000 de
lei, în loc de sub 600 de lei, cum este în
prezent, vor beneficia de o reducere de 50%.

De asemenea, proiectul prevede şi
acordarea scutirii de taxe judiciare de timbru în
valoare mai mare de 5.000 de lei a persoanelor
care dovedesc incapacitatea obiectivă de plată
cauzată de starea materială, dar care totuşi au
un venit mediu lunar pe membru de familie mai
mare de 2.000 de lei. Iniţiativa legislativă
cuprinde şi introducerea dreptului copiilor şi
tinerilor aflaţi în întreţinere pe perioada
finalizării studiilor, dar fără a se depăşi vârsta
de 26 de ani, de a putea beneficia de ajutor
public judiciar în materie civilă. “Accesul liber la
justiţie reprezintă un drept fundamental
consacrat prin art.21 din Constituţie, precum şi
prin art. 6 din Convenţia Europeană a
Drepturilor Omului. (...) Nu de puţine ori s-a
semnalat faptul că taxele judiciare de timbru
excesiv de mari fac ca justiţia să devină un lux
inaccesibil celor lipsiţi de posibilităţi materiale”,
arată iniţiatorii în expunerea de motive. Ei
menţionează că limita veniturilor persoanelor
care beneficiază de ajutor public judiciar
prevăzută în prezent a fost stabilită la nivelul
anului 2008 şi a rămas neschimbată de atunci.
Iniţiatorii citează din programul de guvernare
2018-2020, în care se menţionează, la
capitolul justiţie, “reducerea taxelor judiciare de
timbru atunci când obiectul acestora este
evaluabil în bani” şi “acordarea de către avocaţi
a unei consultaţii anuale gratuite celor care
îndeplinesc condiţiile pentru ajutorul public
judiciar, prin revizuirea cadrului legal”. 

Proiectul va intra mai întâi în dezbaterea
Senatului, iar Camera Deputaţilor este for
decizional.

Pe scurt.

Ministrul Finanțelor Publice,
Eugen Teodorovici, și-a
explicat, în week-end, pe

Facebook, declarațiile privind un
pachet agresiv pentru piața muncii. În
plus, a subliniat că toate discuțiile
trebuie să aibă în vedere România ca
stat membru al Uniunii Europene (UE)
- „Presupun că de această dată
sintagma «măsuri agresive» a fost de
natură să genereze interpretări. Dar,
când mă gândesc la interesul
economic al României, da, înțeleg să
fiu și agresiv. Dar, în niciun caz nu
poate fi vorba de o îngrădire a
drepturilor și libertăților fundamentale
ale cetățenilor. Am accentuat
necesitatea unității în abordare, la nivel
european, pentru a putea fi capabili
noi, Europa, să facem față, în primul
rând economic, concurenței venită de
peste ocean sau din zona Asiei“. Iată și
declarația în cauză a lui Teodorovici,
făcută după ședința ECOFIN - „Ar
trebuie să ne gândim la un pachet
agresiv care să aducă o soluţie, pentru
că nu putem să ne atingem obiectivele
în situaţia actuală, de aceea discutăm
acum despre scăderea competitivităţii,
despre cheltuieli diferite, aspecte care
sunt influenţate de această mobilitate
intra-europeană. Deci, trebuie să
încurajăm această mobilitate, dar
trebuie şi să ţinem cont de tipul de

măsuri pe care trebuie să le aplicăm
pentru a nu fi afectaţi noi toţi. Libera
circulaţie a forţei de muncă a adus
mari beneficii economice. Lucrătorii
mobili contribuie la PIB-urile ţărilor de
origine şi ţărilor-gazdă şi în cele mai
multe cazuri au un rol semnificativ în
ceea ce priveşte câştigurile celor
rămaşi în ţara de origine. Totuşi,
mobilitatea muncitorilor poate avea şi
efecte negative, de exemplu, atunci
când mobilitatea e selectivă, ducând la
exodul creierelor şi stopând creşterea
potenţială. În viitorul apropiat,
prioritatea noastră ar trebui să fie
găsirea unei soluţii comune la nivel

european şi implementarea unui
instrument care să ne ajute în
rezolvarea acestui fenomen“.
Ministerul Finanțelor Publice (MFP) a
organizat, vineri şi sâmbătă, la
Bucureşti, reuniunea informală a
ECOFIN, iar la eveniment au participat
peste 40 de delegaţii, aproximativ
1.000 de persoane, respectiv miniștri
de Finanțe din statele membre ale
Uniunii Europene (UE), guvernatori ai
băncilor centrale, comisarii europeni și
înalți reprezentanți ai instituțiilor UE.
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Pai hai azi!

Criza forței de muncă
cere... agresivitate

Revenire

Bursa iese din „corzile“ ringului de box OUG 114

Un singur pahar de alcool zilnic creşte riscul de accident vascular cerebral

Capitalizarea companiilor listate în
piaţa reglementată a Bursei de Valori
Bucureşti (BVB) s-a majorat cu 3,6% în
ultima săptămână, totalizând 164,68
miliarde lei, fiind aproape de valoarea
consemnată la începutul lui decembrie
2018 (165 miliarde lei), înainte de
anunţarea măsurilor fiscal - bugetare
privind taxarea activelor bancare şi
plafonarea preţului gazelor (OUG 114).
Pe de altă parte, valoarea totală a
tranzacţiilor cu acţiuni a scăzut în
săptămână 1 - 5 aprilie 2019 cu
aproape 23%, de la 160,77 milioane lei
la 124,57 milioane lei, potrivit
informaţiilor publicate pe site-ul BVB. În
această perioadă au fost consemnate
5.879 schimburi cu acţiuni, faţă de
8.480 tranzacţii în săptămâna 25 - 29
martie 2019. Cea mai bună zi de

tranzacţionare a fost marţi, 2 aprilie,
când s-au înregistrat 1.261 tranzacţii cu
acţiuni în valoare totală de 35,54
milioane lei. Acţiunile Banca
Transilvania au fost cele mai
tranzacţionate, schimburile cu aceste
titluri fiind de 44,84 milioane lei, urmate
de BRD - Groupe Societe Generale
(20,471 milioane lei), OMV Petrom
(11,13 milioane lei), Fondul Proprietatea
(10,30 milioane lei) şi Romgaz (8,98
milioane lei). Cele mai importante
aprecieri ale cotaţiilor, pe segmentul
principal al Bursei de Valori Bucureşti,
le-au consemnat acţiunile Zentiva, cu o
creştere de 23,50%, Casa de Bucovina
- Club de Munte (plus 11,28%) şi
Mecanica Ceahlău (plus 8,53%). Pe de
altă parte, cele mai importante
deprecieri au fost înregistrate de titlurile

Oltchim, care au pierdut 19,06% din
valoare, TMK-Artom (minus 7,697%), şi
Ropharma (minus 7,4%). În ceea ce
priveşte sistemul alternativ de
tranzacţionare, în ultima săptămână s-a
înregistrat un rulaj de 1,36 milioane lei,
în scădere cu 35% faţă de perioada 25
- 29 martie 2019. Numărul total al
schimburilor a fost de 409, faţă de 652
cu o săptămână în urmă. Capitalizarea
companiilor de pe ATS a coborât la 7,28
miliarde lei. De la începutul acestui an,
la BVB au fost realizate 166.597
tranzacţii în valoare totală de 2,99
miliarde lei, media zilnică de
tranzacţionare fiind de 45,34 milioane
lei.
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O cantitate moderată de alcool
consumată zilnic poate creşte riscul de
accident vascular cerebral, potrivit
rezultatelor unui studiu făcut de o
echipă de cercetători de la
universităţile din Oxford, Marea
Britanie, şi Beijing, China, informează
bbc.com. Cercetarea a fost efectuată
pe un eşantion de 500.000 de chinezi,
pe o perioadă de zece ani. La nivel
general, în China, unul din trei bărbaţi
nu bea, iar numărul de femei care
consumă alcool este foarte mic. Studiul

a definit o porţie de băutură ca fiind un
pahar mic de vin, o sticlă de bere şi o
singură doză de băuturi spirtoase.
Experţii au descoperit că unul sau două
pahare de băuturi alcoolice zilnice
cresc riscul de accident vascular
cerebral cu 10-15%, iar patru doze
măresc posibilitatea cu 35%. Cu alte
cuvinte, alcoolul în cantităţi moderate
nu este benefic pentru sănătate.
Cercetătorii care au efectuat studiul
susţin, însă, că efectele alcoolului
asupra persoanelor predispuse la

accidente vasculare cerebrale nu sunt
clare. Cu alte cuvinte, ei trebuie să
colecteze mai multe informaţii pe
parcursul următorilor ani.

Profesorul David Spiegelhalter, de
la Universitatea din Cambridge, susţine
că fiecare jumătate de sticlă de vin
băută zilnic creşte, per total, riscul de
accident vascular cu 38% la sută. El a
afirmat că efectele alcoolului sunt
opuse medicamentelor menite să
scadă nivelul de colesterol din sânge şi
să prevină accidentele vasculare.

Pe de altă parte, doctorul Stephen
Burgess, de la Universitatea din
Cambridge, susţine că rezultatele sunt
limitate având în vedere faptul că
grupul de studiu a fost format din
chinezi şi că autorii s-au axat pe
băuturile spirtoase, nu pe vin. Cu toate
acestea, el recunoaşte că nu există
beneficii cardiovasculare oferite de
consumul moderat de alcool şi că
limitarea acestor băuturi este ideală
pentru cei care aleg, totuşi, să le
consume.


